
انتخاب�ات ش�د و دوب�اره  دوب�اره وق�ت 
عذرخواهي هاي پوپوليستي باب شد! باز جاي 
شكرش باقي اس�ت كه همين چند روز منتهي 
به انتخابات هم از مردم عذرخواهي و به بخشي 
از مشكلاتشان اعتراف مي كنند، وگرنه شايد به 
خودشان هم امر مشتبه مي شد كه در مديريت 
معصومند! چهار س�ال اس�ت كه كارشناس�ان 
دلسوز مي گويند اين شيوه اداره شهر، سياسي 
است، نه علمي و رافع نيازهاي مردمي، اما گوشي 
بدهكار نبود. حالا رئيس شوراي شهر پايتخت 
به خاطر كمبودها و ضعف ها از مردم عذرخواهي 
كرده و گفته بودجه ش�هرداري تهران دو برابر 
بودجه شهرداري لندن بوده است، اما اداره شهر 
نقص و كمبود داشته است؛ نوشدارو پس از مرگ 
سهراب! بازي اس�م و فاميل با خيابان هايي كه 
در دوره هاي قبل ساخته شده بود، يك نمونه از 
سياسي كاري هاي مديريت فعلي پايتخت است. 
مسئولان فعلي اداره پايتخت بر اين عقيده بودند 
كه تهران بايد آن قدري گران شود كه ندارها از 
اينجا بروند و اين عقي�ده را هم با تبختر بر زبان 
مي راندند. نتيجه اين مدل بي منطق و پلش�ت 
فك�ري تعميق فاصل�ه جنوب با ش�مال تهران 
ش�د. تا پيش از مديري�ت فعلي ش�هري، براي 
افتتاح ابرپروژه هايي چون بزرگراه ها، شهردار 
تهران حضور مي يافت، اما در دوره فعلي آنقدر 
دست مديريت شهري خالي بود كه حتي براي 
افتتاح يك دوربرگردان و جوي آب هم شهردار 
را به مراس�م افتتاح كش�اندند! ح�الا روزهاي 
پاياني ش�وراي پنجم پايتخت پيش رو اس�ت و 
كارنامه »تقريباً هيچ« مجموعه مديريتي شهر 
تهران به قدري هويدا ش�ده كه رئيس ش�وراي 
ش�هر تهران هم آن را به باد نقد كشانده است. 
پنجمين دوره شوراي ش��هر پايتخت در حالي به 
آخرين روزهاي عمر خود نزديك مي شود كه حتي 
رئيس اين شورا هم از عملكرد اين نهاد راضي نيست. 
پنجمين دوره شوراي ش��هر تنها در عرض 15 ماه 
نخست خود سه شهردار و دو سرپرست به پايتخت 
تحميل كرد؛ يعني به ازاي هر سه ماه يك نفر مسئول 
اداره تهران بود! حضور شهردار تهران براي افتتاح 
دوربرگردان نلسون ماندلا هم شاهدي براي تراكم 
مسئولان ش��هري و كمبود طرح هاي عمراني در 

همان دوره است. 
   فرصت ب�راي رس�يدگي به حم�ل و نقل 

نيست
با شروع به كار شوراي پنجم، محمد جواد حق شناس، 
رئيس كميته فرهنگي ش��وراي ش��هر مدعي بود 
كه اين شورا يك شهر س��وخته را تحويل گرفته و 
در مصاحبه اي به ايرنا گفته بود: »ش��هري كه به ما 
مي خواهند تحويل دهند يك ش��هر سوخته است 
و ما بعد از شهر سوخته زابل اگر بخواهيم يك شهر 

سوخته نام ببريم، تهران است. «

سردبير سابق روزنامه پر حاش��يه اعتماد  ملي كه 
مهم ترين دس��تاورد او در كميته فرهنگي ش��ورا، 
تغيير نام كوچه و خيابان هاست، پس از چندي در 
مصاحبه ديگري با شورا آنلاين اعتراف كرد كه »نه 
در بوستان سازي، نه در حمل ونقل، نه در ترافيك و نه 
در حوزه هاي ديگر در دوره گذشته مشكل نداشتيم، 

چراكه آنها در اين حوزه ها بهتر مي ساختند. «
محمد عليخاني، رئيس كميسيون عمران و حمل 
و نقل ش��وراي ش��هر هم علاوه بر داش��تن چنين 
مس��ئوليت مهمي، عضو هيئت رئيسه   فدراسيون 
كبدي جمهوري اسلامي ايران است. شايد همين دو 
شغله بودن به او فرصت كافي براي رسيدگي به امور 

حمل و نقل عمومي پايتخت نمي دهد. 
وي مدتي هم براي تماش��اي بازي هاي آسيايي به 
اندونزي سفر كرد كه بسيار حاشيه ساز شد. بسياري 
از رس��انه ها عنوان كردند كه وي ب��ا هزينه كميته 
ملي المپيك به اين سفر رفته، هر چند كه خودش 

تكذيب كرد. 
 در مترو نخنديد

يكي از مهم ترين وظايف شوراي شهر يك كلانشهر، 
توجه به س��لامت مردم اس��ت. يعني برنامه ريزي 

شهري به شكلي بايد باش��د كه در نهايت سلامت 
مردم در اولويت باشد. ظهور ويروس كرونا هم اين 
مسئوليت را براي شوراي شهر كلانشهري همچون 

تهران، سنگين تر كرد. 
براي بررس��ي عملكرد شوراي ش��هر پنجم در اين 
خصوص فقط كافي است نگاهي به سخنان ناهيد 
خداكرمي، رئيس كميته سلامت شوراي شهر داشته 
باش��يم. وي در گفت وگويي با خبرگزاري فارس با 
بيان اينكه مترو هم در رتب��ه 1۳ از نظر پرخطري 
در ابتلا به كرونا قرار گرفته! گفت: »شهروندان بهتر 
است در كابين هاي مترو با يكديگر صحبت نكنند يا 
نخندند! تا از اين طريق هم بتوان از كرونا پيشگيري 
كرد. در حال حاضر بسياري از كشورها مانند چين، 
ژاپن و ايرلند  روي موضوع دوچرخه سواري و استفاده 
از اسكوتر به ويژه در شرايط كرونا تمركز كرده اند و 
بايد به جاي اينكه تسهيلاتي به اتومبيل ها دهيم 

شرايط را براي دوچرخه سواران عملياتي كنيم. «
وي هرگز نگف��ت كه طب��ق چه پژوهش��ي براي 
انتقال ويروس كرونا مترو در جايگاه سيزدهم قرار 
گرفته است؛ ضمن اينكه هيچ سندي درباره اولويت 
دوچرخه سواري در ژاپن و ايرلند وجود ندارد. بماند 

كه دوچرخه سواري به فيزيك شهر و زيرساختارهاي 
شهري وابسته است. 

 دستگيري شهردار 2 ماه پس از تقدير
در ماه هاي اخير تخلفات در شهرداري هاي  تهران 
هم افزايش يافته و نه تنها نظارتي از سوي شورا بر 
امور شهرداري ها نيست، بلكه انگار شوراي شهر در 
خواب است. شاهد اين سخن همين بس كه مهناز 
استقامتي، شهردار سابق منطقه 8 تهران در آبان ماه 
گذشته به عنوان شهردار نمونه از سوي اعضاي شورا 
مورد تقدير قرار گرفت و دي ماه هم به خاطر فساد 
اقتصادي دستگير شد!  روز گذشته رئيس شوراي 
شهر تهران ضمن عذرخواهي از تهراني ها به دليل 
كمبودها و ضعف ها در عملكرد شهرداري و شوراي 
ش��هر گفت: »از دولت انتظار داريم فراتر از وعده و 
مصوبات كاغذي مشكل كمبود ناوگان حمل و نقل 
عمومي را برطرف كند. « حال آنكه انتظار مردم از 
ليست اميدي كه به شورا راه يافت، گسترش خدمات 
با دولتي بود كه همسو و هماهنگ با يكديگر بودند. 
محسن هاشمي، بودجه شهرداري تهران را دو برابر 
شهرداري لندن دانست و گفت: »به دليل حمايت 
نكردن دولت و سيس��تم بانك��ي، افتتاح خطوط و 
ايستگاه هاي مترو و بهس��ازي ناوگان اتوبوسراني 
به كندي پيش رف��ت و از دول��ت و مجلس انتظار 
داريم فراتر از وعده و مصوبات كاغذي عمل كنند. « 
حال آنكه فراتر از مصوب��ات كاغذي همان نظارتي 
است كه شوراي شهر به عنوان پارلمان شهري بايد 

انجام مي داد. 
 از شهري سبزتر و س�الم تر تا شهري براي 

همه
بودجه دو برابري ش��هر تهران نس��بت به لندن در 
حالي از سوي رئيس شوراي شهر افشا شده كه اين 
دو ش��هر جمعيتي برابر اما اهدافي متفاوت دارند. 
شعار شهرداري تهران »شهري براي همه« و شعار 
شهرداري لندن هم »شهري سبزتر و سالم تر« است. 
شوراي شهر لندن كه در اختيار حزب محافظه كار 
است، استاندارد سازي ساختمان ها به لحاظ مصرف 
انرژي، حمل و نقل پاك و اس��تفاده از انرژي پاك 
ش��هري با توليد كربن صفر را در اولويت خود قرار 
داده است. شهرداري لندن هم به جاي صرف بودجه 
زياد براي دوچرخه سواري، به خلاقيت در حمل و 

نقل عمومي روي آورده است. 
به عنوان مثال صادق خان، شهردار لندن تغييري 
در كرايه اتوبوس ها اعمال كرد كه طبق آن مسافران 
اجازه دارند ب��ا پرداخت يك كراي��ه در عرض يك 
ساعت، س��وار اتوبوس دوم هم بشوند. تخفيف 50 
درصدي استفاده از مجتمع ورزشي وايت هارت لين 
)شهرداري لندن سهامدار آن است( براي نوجوانان 
در فصل تابستان، از ديگر خدمات شهرداري لندن 
به مردم است. اينها همه در حالي است كه مثلاً حتي 
گزارش��ي از عملكرد مجموعه هاي بزرگ ورزشي 

شهرداري تهران وجود ندارد!
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مينو محرز: به مردم قول مي دهم ايمن تر از واكسن ايراني پيدا نخواهند كرد

صف سازي كرونايي با تأييد و تكذيب وزارتي

عذر و بهانه شورا در اداره تهران با 2 برابر بودجه لندن!
محسن هاشمي: بودجه شهرداري تهران 2 برابر شهرداري لندن بود؛ به خاطر كمبودها و نواقص از مردم عذر مي خواهم

مراجع�ه  خب�ر 

زهرا چيذري 
حضوري و ثبت نام   گزارش  2

افراد بالاي ۶۰سال 
به پايگاه و مراكز جامع س�لامت تحت پوشش 
معاونت بهداشتي دانشگاه علوم پزشكي ايران 
براي واكسيناسيون كرونا روز گذشته علاوه بر 
شبكه هاي اجتماعي در برخي خبرگزاري هاي 
رس�مي هم منتش�ر ش�د و  صف�ي طولان�ي از 
سالمندان را به مراكز درماني و پايگاه هاي سلامت 
كش�اند، اما س�اعتي بعد مركز روابط عمومي و 
اطلاع رساني وزارت بهداشت اعلام كرد كه هيچ 
ثبت نام�ي ب�راي نوبت گي�ري واكس�ن انجام 
نشده است. چند روز پيش هم برخي شهروندان 
پيامك�ي ب�ا همي�ن مضم�ون ب�راي ثبت ن�ام 
واكسيناسيون سالمندان دريافت كردند. پيامكي 
از شبكه بهداشت و درمان دانشگاه ايران و حاوي 
لينك س�امانه س�يب كه به گفت�ه رئيس مركز 
مديريت شبكه وزارت بهداشت اين پيامك نيز 
ساختگي است و صحت ندارد. آنطور كه معاون 
بهداشت وزارت بهداشت اعلام كرده اگرچه از 
امروز بناس�ت با واكسيناس�يون س�المندان و 
بيماران خ�اص وارد ف�از دوم واكسيناس�يون 
شويم، اما اسامي و مشخصات بيش از ۹۰ درصد 
افراد در پرونده الكترونيكي شان موجود است و 
ب�راي ثبت نام مراجع�ه حضوري لازم نيس�ت. 
امروز بالاخره فاز اول واكسيناس��يون افراد پرخطر 
ش��امل كادر درم��ان به اتم��ام مي رس��د و از فردا 
واكسيناسيون كرونا وارد فاز دوم خواهد شد. در اين 
فاز به ترتيب از سنين 80 سال به بالا، ۷5 تا 80، ۷0 
تا ۷5، ۶5 تا ۷0 و بيماران زمينه اي و صعب العلاج، 
واكس��ن دريافت خواهند كرد. ثبت نام افراد داراي 
بيماري خاص چند روزي اس��ت آغاز شده و خبر 
ثبت نام سالمندان براي دريافت واكسن كرونا هم روز 
گذشته رسانه اي و ساعتي بعد تكذيب شد. اين خبر 
اما افراد زيادي را به مراكز بهداشتي و خانه سلامت 
محلات كشاند و در شرايط بحراني اين روزها موجب 
ايجاد تجم��ع يكي از حس��اس ترين گروه ها يعني 

سالمندان شد. 
  تكذيب فراخون ثبت نام حضوري سالمندان

مركز روابط عمومي و اطلاع رساني وزارت بهداشت 

با تكذيب ثبت نام حضوري در مراكز بهداشتي براي 
نوبت گيري تزريق واكس��ن تأكيد كرد:» به اطلاع 
مي رساند هيچ ثبت نامي براي نوبت گيري واكسن 
انجام نشده و از هموطنان عزيز تقاضا داريم از حضور 
و تجمع بي م��ورد در مراكز بهداش��تي خودداري 
كنند.« كيانوش جهانپور، رئيس مركز اطلاع رساني 
وزارت بهداشت نيز تصريح كرد: »فعلاً هيچ ثبت نامي 
براي واكسن كرونا در كش��ور نداريم. اگر قرار باشد 
فراخواني براي واكسيناس��يون انجام شود، وزارت 
بهداشت به طور رسمي اعلام مي كند. تاكنون چنين 

فراخواني نداشته ايم.«
زينب نصيري، مدير كل سلامت شهرداري تهران 
هم در واكنش به مراجعه مردم به پايگاه هاي سلامت 
و سراي محلات شهرداري به منظور ثبت نام تزريق 
واكس��ن كرونا اينگون��ه توضي��ح داد:»حدود يك 
هفته پيش يك اطلاع رس��اني نادرست در فضاي 
مجازي شد كه افراد براي ثبت نام تزريق واكسن به 
پايگاه هاي بهداشت و مراكز درماني مراجعه كنند. 

بلافاصله اس��تعلامي از وزارت بهداش��ت دريافت 
كرديم و هر سه دانشگاه علوم پزشكي تهران، ايران 
و ش��هيد بهش��تي تأكيد كردند كه چنين چيزي 
صحت ندارد و اگر بخواهيم سالمندان و گروه هاي 
مختلف ثبت نام كنند به هيچ وج��ه اجازه مراجعه 
حضوري را نمي دهيم، چراكه بار انتشار بيماري را 

افزايش مي دهد.«
  آغاز واكسيناسيون سالمندان

سعيد نمكي، وزير بهداش��ت همچنين از آغاز فاز 
دوم واكسيناسيون از امروز خبر داد و افزود:»وزارت 
بهداشت غير از كادر بهداش��ت و درمان از امروز بر 
واكسيناسيون سالمندان و بيماران خاص متمركز 
مي شود و از خرداد شاهد مصرف واكسن هاي داخل 

خواهيم بود.«
عليرضا رئيسي، معاون بهداشتي وزير هم درباره فاز 
دوم واكسيناسيون اينگونه توضيح مي دهد:» در اين 
فاز افراد سالمند گروه هدف ۷/2 ميليون نفر هستند 
و به همين ميزان هم بيماران زمينه اي داريم و اين 

يعني اين فاز سنگين خواهد بود. در فاز دو پيش بيني 
ما اين است كه شايد واكسيناسيون فاز دوم تا تيرماه 
طول بكش��د. در اين فاز بايد از واكسن هاي داخلي 
كمك بگيريم. در ارديبهشت ماه واكسن خارجي به 
دستمان خواهد رسيد و در خردادماه شايد واكسن 
پاستور به دستمان برسد. دولت و وزارتخانه تلاش 
كرده و يك قرارداد ۶0 ميليون دوزي با روسيه براي 
واكسن اسپوتنيك وي بستيم و از طريق كوواكس 
هم 1۶/8 ميليون دوز خريداري كرديم كه بايد به 

تدريج به دستمان برسد.«
رئيسي با بيان اينكه س��امانه اي در دست احداث 
است كه مشخص مي كند افراد در كدام اولويت براي 
دريافت واكسن كرونا هستند،  افزود:»مردم بدانند هر 
لينكي برايشان ارسال مي شود درست و قابل اعتماد 
نيست و سايت رسمي ما سايت وزارت بهداشت است 

كه جزئيات آن اعلام خواهد شد.«
 واكسن زدن محرز و شهرياري در فاز سوم

با آغاز فاز سوم واكسن كوو ايران بركت  و تزريق اين 
واكسن به مينو محرز عضو ستاد ملي مقابله با كرونا، 
حسينعلي شهرياري رئيس كميسيون بهداشت و 
درمان مجلس شوراي اسلامي و علي اكبر اميرزرگر 
استاد ايمونولوژي دانشگاه علوم پزشكي تهران، يك 
قدم تا توليد انبوه واكسن ايراني كرونا فاصله داريم. 

شهرياري، رئيس كميسيون بهداشت مجلس پس 
از تزريق واكسن در جمع خبرنگاران گفت:»از ابتدا 
اعلام كردم واكسن خارجي نخواهم زد و روزي كه 
واكسن ايراني بيايد تزريق مي كنم، در فاز دوم تست 
انساني اين واكس��ن هم داوطلب بودم اما پذيرفته 

نشدم.«
رئيس كميسيون بهداشت تأكيد كرد:»با اطمينان به 
مردم مي گويم واكسن كوو ايران بركت از ايمن ترين 
واكسن هاي توليدشده در دنياست و اميدوارم هر چه 
زودتر با پايان مطالعات باليني، به دست مردم برسد و 

در اين زمينه هم از دنيا بي نياز شويم.«
مينو محرز، عضو كميته علمي ستاد ملي مقابله 
با كرونا هم پ��س از دريافت واكس��ن گفت: »با 
افتخار مي گويم واكسن ايراني زدم و به مردم هم 
قول ميدهم ايمن تر از اين واكسن پيدا نخواهند 
كرد و با خيال راحت مي توانند از اين واكس��ن 

استفاده كنند.«

  با راه اندازي سامانه داشبورد برخط عملكرد واحد هاي قضايي، از اين 
پس رؤساي دادگستري سراسر كش��ور مي توانند در لحظه از عملكرد 

واحد هاي قضايي استان خود مطلع شوند. 
  اداره كل امور ايثارگران شهرداري تهران با دو معاونت برنامه ريزي 
و نيروي انساني ادغام ش��د. بس��ياري اين موضوع را مخالفت جريان 
اصلاحات با فرهنگ ايثار و شهادت مي دانند و فرماندار تهران خواسته 

اقدام عاجل جهت رفع اين موضوع انجام گيرد. 
  بعد از تصويب قانون اجراي سياس��ت هاي كلي اصل ۴۴ و كس��ب 
وكار دانس��تن حرفه وكالت، هيئت مقررات زدايي نيز در جلسه اخير 
خود كانون ه��اي وكلا را به عنوان مرجع صدور مجوز تش��خيص داد. 
از اي��ن رو كانون هاي وكلا ملزم به بارگذاري ش��رايط »ص��دور پروانه 
وكالت« در سامانه هاي مربوطه و شفاف كردن ش��رايط صدور پروانه 

وكالت هستند. 
  وزير آموزش و پرورش گفت: هدف كنكور اين نبوده كه نظام تعليم 
و تربيت را ويران كند، بلكه هدف اين بود در رش��ته هاي پر متقاضي و 
محدوديت دانشگاه ها داوطلب برتر انتخاب شود، اما نتيجه اين شده كه 

نظام تعليم و تربيت را منهدم كرده است. 

كاهش ۳۸ سانتيمتري تراز درياچه اروميه
رئيس استاني س�تاد احياي درياچه اروميه ضمن اشاره به كاهش 
تراز اين درياچه گفت: با وجود پيگيري هاي انجام شده، وزارت نيرو 
هنوز حقآبه زيست محيطي درياچه اروميه را پرداخت نكرده است. 
وزارت نيرو طي س��ال گذش��ته حقآب��ه درياچه اروميه در س��ال آبي 
1۴00- 1۳۹۹ را ۶۴0 ميليون متر مكعب اعلام كرد و مقرر شد كه اين 
حق آبه از ابتداي آذر ماه سال گذشته تا آخر ارديبهشت امسال به سمت 
اروميه رها سازي شود،اما ستاد احياي درياچه اروميه اعلام كرده است 
كه متأسفانه تاكنون تنها بخش كمي از اين حقآبه - 1۶0 ميليون متر 
مكعب - به درياچه اروميه رسيده است و به طور كلي مي توان گفت كه 

اكنون دريچه سدها را به روي اروميه بسته اند. 
فرهاد سرخوش، رئيس استاني ستاد احياي درياچه اروميه، در اين باره 
به ايسنا گفته است: با وجود اينكه نامه نگاري هاي زيادي با وزارت نيرو 
و دستگاه هاي ذي ربط در استان ش��ده اما حقآبه درياچه اروميه هنوز 
پرداخت نشده اس��ت كه اين ش��رايط با در نظر گرفتن كم بارشي هاي 
امسال در كشور نگران كننده است.  به گفته سرخوش، بهانه وزارت نيرو 
اين است كه سال آبي جاري سال خشك و كم بارشي بوده است؛ علاوه 
بر آن برف زيادي در حوضه آبريز درياچه اروميه نباريد كه طي فروردين 
و ارديبهشت به سمت س��دها حركت كنند. اين در حالي  است كه بر 
اساس توافق هاي انجام شده قرار بوده است كه در سال هاي كم بارشي 
مثل امس��ال مصرف آب در تمامي حوزه ها از جمله كشاورزي كاهش 
پيدا كند تا محيط زيست بتواند حق خود را برداشت كند، اما متأسفانه در 

شرايط كنوني فقط حقآبه درياچه اروميه از بين رفته است. 
در س��ال آبي 1۳۹۷- 1۳۹۶ ميزان بارش ها در حوض��ه آبريز درياچه 
اروميه از سال آبي جاري كمتر بود، اما طي آن سال حدود ۴۶1 ميليون 
متر مكعب آب به سمت درياچه رهاسازي شد. سرخوش ضمن بيان اين  
مطالب تصريح مي كند: اين مسئله نشان مي دهد كه حتي در سال هاي 

خشك نيز مي توان حق محيط زيست از آب را پرداخت كرد. 
از سويي ديگر وضعيت س��دها در حوضه آبريز درياچه اروميه چندان 
وخيم نيس��ت. رئيس استاني س��تاد احياي درياچه اروميه در اين باره 
توضيح مي دهد: در حال حاضر حجم آب س��دها در استان آذربايجان 
غربي ۹۶0 ميليون متر مكعب است كه نسبت به سال قبل تنها حدود 
10 درصد كمتر شده است. از سويي ديگر ميزان بارش ها در اين حوضه 
نسبت به سال قبل حدود 20 درصد كاهش يافته است. به  هر حال هيچ 
كدام از اين  موارد نمي تواند دليلي بر عدم پرداخت حقآبه درياچه اروميه 
شود.  سرخوش در ادامه با اشاره به اينكه اين نگراني وجود دارد كه در 
صورت عدم پرداخت حقآبه با شروع گرما و تبخير آب تراز و حجم آب 
درياچه اروميه كاهش پيدا كن��د، مي گويد: در حال حاضر تراز درياچه 
اروميه 12۷1/۴2 سانتيمتر است كه نسبت به مدت مشابه در سال قبل 

۳8 سانتيمتر كمتر شده است. 

حسین سروقامت

خريد و فروش ميليوني جواب تست كرونا !
آزمايشگاه ها به دلخواه افراد تست مثبت يا منفي كرونا 

صادر مي كنند و تا 5 ميليون تومان پول مي گيرند
بازار خريد و فروش جواب تس�ت كرونا داغ ش�ده و گويا هر كسي 
بخواهد مي تواند جواب تستش را با پول تغيير دهد. عده اي كه براي 
سفر به خارج از كشور، نياز به جواب منفي تست كرونا دارند با دادن 
پول  به برخي از آزمايشگاه ها و بدون انجام هيچ تستي! برگه اي مبني 
بر عدم ابتلا به كرونا مي گيرند و بي توجه به اينكه موجب انتقال اين 
ويروس به اطرافيان خود مي شوند، بار سفر مي بندند و به مسافرت 
مي روند! عده اي ديگر نيز به قصد گرفتن مرخصي از محل كار و رفتن 
به سفر و گردش، جواب مثبت كرونا مي گيرند و به بهانه اينكه بايد 
در قرنطينه باشند، دو هفته مس�افرت مي روند و تفريح مي كنند!

چند م��اه بود كه خبرهاي غيررس��مي درب��اره خريد و ف��روش جواب 
آزمايش كرونا و جعل آن منتشر مي ش��د. همان روزها رئيس اداره امور 
آزمايشگاه هاي دانشگاه علوم پزش��كي تهران اعلام كرد كه اين خبر را 
رد نمي كند، اما گزارشي نيز در اين باره دريافت نكرده است؛ او معتقد بود 
كه در آزمايشگاه ها سامانه هاي نظارتي وجود دارد كه به صورت مرتب و 
دوره اي آنها را رصد مي كند. اين در حالي است كه مدير كل آزمايشگاه 
مرجع سلامت وزارت بهداشت به »جوان« خبر داد كه گزارشاتي در زمينه 
تخلفاتي نظير فروش تست منفي كرونا براي مس��افران از سوي برخي 
آزمايشگاه هاي خصوصي، به طور رس��مي و غيررسمي و حتي از طريق 

آزمايشگاه ها دريافت شده است!
  هزينه 2 تا 5 ميليون توماني براي منفي شدن تست كرونا!

مدت هاست كه كاربران فضاي مجازي از جعل نتيجه  تست كرونا در برخي 
آزمايشگاه هاي كشور مي نويسند و موجي از انتقادات نسبت به اين موضوع 
به راه افتاده است. يكي از كاربران توئيتر در اين باره نوشت: »تا جايي كه 
من خبر دارم، بعضي از نمايندگي هاي كلينيك هاي كلان با گرفتن مبالغ 
سرسام آور به جاي اينكه ترشحات بيني را بگيرند، نوك پنبه  را در آب فرو 
مي كنند و داخل شيشه مي گذارند و آن  را براي معاينه به آزمايشگاه روانه 

مي كنند و نتيجه آن خود به خود منفي مي آيد!«
كاربر ديگري نيز درباره جعل و فتوش��اپ جواب آزمايش كرونا توئيت 
زد: »يك نفر آمده بود كافي نت مي خواست براش با جعل كردن، آزمايش 
كرونا مثبت رو به كرونا منفي تغيير بدن! گاه��ي از رفتار برخي از افراد، 

دهنم باز مي مونه كه اين راهكارها رو از كجا پيدا مي كنن؟«
يكي ديگر از كاربران با نام كاوه نيز با انتقاد از جواب آزمايش جعلي كرونا 
در صفحه توئيتر خود نوشت: » اينكه جواب آزمايش كرونا مثبت به نام 

خودتون جعل كنين كه دو هفته مرخصي بگيرين، اسمش دزديه.«
كاربر ديگري با نام فرهاد نيز در اينباره توئيت زد: »يه زماني جماعت معتاد 
و عملي دنبال روش هاي منفي شدن تست مورفين بودن، حالا هم دنبال 
منفي شدن تست كرونا! اگه منفي شدن تست اعتياد باعث نابودي زندگي 
همسر و فرزندان احتمالي ميشه؛ جعل و تقلب در آزمايش كرونا ممكنه 

موجب مرگ صدها نفر بشه.«
آنطور كه مشخص است كرونا هر چقدر بد است، اما براي برخي از افراد 
سودآوري خوبي دارد، نمونه اش برخي از آزمايشگاه ها كه در ازاي دريافت 
مبلغ 2 ميليون تا 5 ميليون تومان و به خواس��ته مشتري خود، جواب 
منفي يا مثبت صادر مي كنند. يكي از كاربران فضاي مجازي در اين باره 
نوشت: »به دستور پزشك براي آزمايش كرونا به بيمارستان رفتم كه از 
زبان مراجعه كنندگان آنجا شنيدم كه با پرداخت مبلغ 2 ميليون تومان 

مي توانم جواب مثبت يا منفي آزمايش كرونا را دريافت كنم!«
كاربر ديگري نوشته اس��ت: »زنگ زدم براي تس��ت كرونا، دختره گفت 
قيمت تست عادي فلان مقدار و قيمت تست با جواب منفي فلان مقدار. 
فكر كن چقدر بايد كثيف باشي كه جواب آزمايش به اين مهمي را تقلب 
كني و جون آدما را به خطر بندازي. « اين كاربر توئيتر گفته كه آزمايشگاه 
مذكور جزو آزمايشگاه هايي است كه به منزل مي آيند و تست مي گيرند؛ 

 همچنين هزينه  تست منفي 2 تا 5 ميليون تومان است.«
كارِ برخي از آزمايشگاه هاي جعل كننده جواب تست كرونا به جايي رسيده 
كه گاهي با مسافراني كه جواب آزمايش شان مثبت است، تماس مي گيرند 
و براي منفي ش��دن اين جواب آزمايش، درخواست پول مي كنند! يكي 
ديگر از كاربران فضاي مجازي در اين رابطه نوشت: » دوستمون ميخواسته 
بره سفر تست كرونا داده، از آزمايشگاه زنگ زدن كه مثبتي، اما اگر ميخواي 

سفرت لغو نشه ميتونم منفيش كنم ولي هزينه داره!«
  از تخلف آزمايشگاه تا كلاهبرداري نمونه بردار!

در همين رابطه دكتر سيامك سميعي، مدير كل آزمايشگاه مرجع سلامت 
وزارت بهداشت به »جوان« مي گويد: » گزارشاتي در زمينه تخلف فروش 
تست دلخواه كرونا به خصوص براي مسافران از سوي برخي آزمايشگاه هاي 
خصوصي، به طور رسمي و غيررسمي و حتي از طريق آزمايشگاه ها نيز 

دريافت كرده ايم.«
او در پاسخ به اين سؤال كه اين تخلفات مربوط به آزمايشگاه هاي خصوصي 
بوده يا بخش دولتي نيز تخلف كرده اس��ت، مي گويد: »تاكنون گزارشي 
از بخش دولتي كه تست مس��افر مي دهد و تخلفي كرده باشد، دريافت 
نكرديم، شايد يك دليلش اين باش��د كه اصولاً تست  مسافران خارج از 
كش��ور را بخش خصوصي انجام مي دهد و به ندرت در برخي از شهرها 
كه پروازهاي خارجي دارند و بخش خصوصي نيز براي انجام آزمايشات 

مولكولي وجود ندارد، اين كار در دانشگاه انجام مي شود.«
سميعي ادامه مي دهد: »در مورد مسافران انواع تخلف ها را داشتيم؛ مثلًا 
موردي كه اصلًا آزمايش انجام نش��ده اما برگه جواب صادر شده است! يا 
آزمايش انجام شده اما جوابي را كه در سامانه ثبت كرده اند با جواب مكتوب 

در دست مسافر، متفاوت بوده است!«
او اظهار مي دارد: »برخي از مس��افران بعد از خروج از كشور به دليل پول 
اضافه تري كه براي تس��ت منف��ي كرونا پرداخت كرده اند، حرصش��ان 
مي گيرد و تخلف آزمايش��گاه را افش��ا مي كنند، اما پيدا كردن صحت 
اين ش��كايت برايمان سخت مي ش��ود، زيرا كه ش��واهد آزمايش نشان 
مي دهد، همه چيز درست انجام شده است، اما اگر ثابت شود كه آزمايشگاه 
تخلفي كرده، در مرحله اول، اس��م آن آزمايشگاه را از ليست آزمايشات 

حذف خواهيم كرد.«
مدير كل آزمايشگاه مرجع س��لامت وزارت بهداشت مي گويد: »گاهي 
پيش آمده كه خود آزمايش��گاه به ما اعلام مي كند كه در نمونه برداري 
تخلف كرده و با گرفتن پول از مراجعه كننده، جواب دلخواهش را ثبت 
كرده است. يا يكي از آزمايشگاه هاي معروف اعلام كرده از افراد پول گرفته 

و جواب تست را منفي كرده است!«
  تخلف آزمايشگاه ها را به 1۹۰ گزارش دهيد

سميعي تصريح مي كند: »در همه دنيا فروش جواب منفي وجود داشته 
است، مثلًا مسافراني از عراق، فرانسه و ايتاليا به كشور ما آمدند و بدون 
اينكه هيچ تست كرونايي انجام ش��ود، برگه تست منفي كرونا داشتند. 
در برخي موارد هم متوجه ش��ديم كه جواب هاي منفي تست كروناي 
مسافران خارجي اشتباه بود، حالا اينكه تخلفي صورت گرفته بود يا نه 

را نمي دانم.«
او مي گويد: »خيلي از تخلفات را تا زماني كه مردم اعلام نكنند، متوجه 
نخواهيم شد. بنابراين مردم در صورت مشاهده تخلفات با 1۹0 تماس 
بگيرند و م��ورد را گزارش دهن��د. همچنين آنه��ا مي توانند تخلف هر 
آزمايشگاهي را به معاونت درمان دانشگاه آن اطلاع دهند. در صورتي كه 
كسي به شكايت آنها رسيدگي نكرد، حتماً آن را مستقيم به ستاد وزارت 

بهداشت اطلاع دهند.«
جالب است كه مدير كل آزمايشگاه مرجع سلامت وزارت بهداشت از اين 
همه تخلف كه زندگي ايرانيان را به مخاطره مي اندازد، مطلع است، اما باز 

هم اين تخلفات وجود دارد!

»قاس�م س�ليماني ش�خصيتي بزرگ در معيارهاي جهاني و 
سربازي دلاور براي وطن ما بود. نام او در رده بزرگ  ترين نوابغ 

نظامي جهان ماندگار خواهد ماند!
قاسم سليماني فرماندهي شناخته  شده در سطح ژنرال دوگل و 

مونتگمري و افسري شرافتمند و ميهن  پرست بود. 
او مهمان رس�مي دولت عراق بود و ترور او قطعاً جنايت است. 
ترامپ ديوانه شده و اگر مدركي عليه سليماني دارد، چرا منتشر 

نمي كند؟ بزرگ ترين تروريست دنيا خودِ امريكاست!
ايران براي من، ايران ۸2 ميليوني است كه برادران و خواهران 
خودم مي دانم. كس�اني كه امروز از خارجي پ�ول مي گيرند و 
مي گويند برويد آنجا )ايران( بمب بيندازيد، اينها كساني اند كه 

پستان مادرشان را گاز مي گيرند. 
... هر ايراني كه از خارجي پول بگيرد، شرافت ندارد!«

اظهارات اردش�ير زاهدي، داماد محمدرضا شاه و وزير خارجه 
رژيم پهلوي در گفت وگو با بي بي سي. 

سخناني مسئولانه و مغتنم؛ اما ديرهنگام... ناكافي!

2۸۸

آزادسازي ۵۰ هزار متر
 از اراضي زراعي فيروزكوه

از  فيروزك�وه  شهرس�تان  انق�لاب  و  عموم�ي  دادس�تان 
آزادس�ازي 5۰ ه�زار مت�ر مرب�ع از اراض�ي زراع�ي و باغ�ات 
خب�ر داد و گف�ت: اي�ن اراض�ي توس�ط يك�ي از مس�ئولان در 
منطقه آب باريك روس�تاي امين آب�اد تغيير كارب�ري يافته بود. 
عباس رضايي، دادس��تان عموم��ي و انقلاب شهرس��تان فيروزكوه از 
آزادسازي 50 هزار متر مربع از اراضي زراعي و باغات خبر داد و اظهار 
كرد: با اعلام اداره جهاد كشاورزي شهرستان فيروزكوه مبني بر تغيير 
غيرمجاز كاربري اراضي زراعي و باغات توس��ط يكي از مس��ئولان در 
منطقه آب باريك روستاي امين آباد و درخواست اعمال تبصره 2 ماده 
10 قانون حفظ كاربري اراضي زراعي و باغات، دستورات قضايي لازم 

صادر شد.  
دادستان عمومي و انقلاب فيروزكوه خاطر نش��ان كرد: در نهايت 25 
فروردين ماه سال جاري اقدامات لازم جهت آزادسازي اراضي به اجرا 
درآمد و با تخريب ساخت و س��از هاي غيرمجاز از 50 هزار متر مربع از 
اراضي رفع تصرف به عمل آمد.  وي در پايان گفت: ارزش ريالي اراضي 

آزادسازي شده معادل ۳00 ميليارد ريال است. 

عليرضا سزاوار
  گزارش  یک

نماي نزديک

همه امكانات سپاه و بسيج عليه كرونا
سرلشكر حسين سلامي، فرمانده كل سپاه پاسداران انقلاب اسلامي در جلسه قرارگاه امام رضا )ع( 
سپاه با اشاره به داغدار شدن روزانه بيش از ۳00 خانواده در كشور تأكيد كرد:»برادران سپاه همه 
امكانات چه امكانات درماني در سطح بيمارستان ها و درمانگاه هاي سپاه و چه امكانات بسيج جامعه 
پزشكي را به كار گيرند و همچنين طرح موفق شهيد سليماني را كه در موج قبلي كرونا بسيار قوي 
ظاهر شد، همچنان اجرا كنند.« فرمانده كل سپاه پاسداران با تأكيد بر اينكه بايد آحاد پايگاه هاي 
مقاومت بس��يج مجدد در خدمت اين طرح قرار گيرد،  افزود:» واكسيناسيون هم در موازات اين 
حركت ها ادامه دارد و اگر فعاليت هاي ما در عرصه پيشگيري و درمان و واكسيناسيون به شكل 

قوي و كاملًا هماهنگ صورت گيرد، در آينده نزديك شاهد مهار اين بيماري خواهيم بود.«
سردار غلامرضا سليماني، رئيس سازمان بسيج مستضعفين نيز در اين جلسه با اشاره به عملكرد 
بسيج در طرح شهيد سليماني براي مقابله با كرونا افزود:» قرار است ما اين طرح را با فعال كردن 
قرارگاه هاي استاني، شهرستاني و محله اي اجرا كنيم.« وي با اشاره به اهميت تشكيل قرارگاه هاي 
محله محور با محوريت مس��اجد  گفت:» تيم هاي مراقبتي و رص��د و بيماريابي بايد در چارچوب 
نظارت اين قرارگاه ها و در هماهنگي كامل با دانشگاه هاي علوم پزشكي و ادارات بهداشت و درمان 
شهرستان ها انجام شود.« سردار سليماني با تأكيد بر اينكه اراده سازمان بسيج و سپاه هاي استاني 
و وزارت بهداشت همچنان ادامه طرح شهيد سليماني است، گفت:» تا زماني كه واكسيناسيون 

عمومي انجام نشده است ما بايد همه فعاليت هايمان بر انجام دقيق اين برنامه ها متمركز باشد.«

مهسا گربندي

علي پوردهقان |  جوان


